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گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرســازی با اشــاره به دردســرهای 
تحریم های ظالمانه گفت: در حال تلاش 
هستیم تا بتوانیم پروازهای جایگزین را 
بگذاریم البته کمی زمانبر اســت.فرزانه 
صادق مالواجرد وزیر اه و شهرســازی 
در پایان جلســه هیات دولت با حضور 
در جمع خبرنگاران درباره تحریم های 
ایرلاین های ایرانی گفت: دردسرهای این 
تحریم های ظالمانه همچنان وجود دارد 
در حال تلاش هستیم تا بتوانیم پروازهای 
جایگزیــن را بگذاریم البته کمی زمانبر 
اســت.وی در پاسخ به خبرنگاری مبنی 

براینکه آیا افتتاح پروژه های نهضت ملی 
مسکن متوقف شده است، گفت: شما هر 
بار من را می بینید این سوال را می پرسید 
و من هم پاســخ می دهم متوقف نشده 
اســت. وزیر راه و شهرسازی در دولت 
قبل چه تعداد واحد به دولت چهاردهم 
تحویل داده شــد و تعهد شما برای این 
دولت چقدر است، خاطرنشان کرد: عدد 
و رقم را من نمــی توانم الان بگویم که 

چقدر قرار اســت انجام شود یا نشود. 
تمام تلاش این اســت که این تعهدات 
انجام شود. حدود ۸۰۰ هزار تعهد ایجاد 
شــده داریم که نیمــی از آن به قرارداد 
تســهیلات بانکی وصل شده و نیمی از 
آن هنوز فاقد تســهیلات بانکی است. 
جلســات متعددی در ایــن زمینه هم با 
بانک مرکزی و هم وزارت اقتصاد داریم. 
وزیر راه و شهرســازی خاطرنشان کرد: 

امیدواریم  بتوانیم تامین منابع پشــتیبان 
را انجــام دهیم. در این مدت هم تزریق 
اعتباری هم انجام شده است.  اینکه چه 
تعداد تحویل شده است گزارش شفافی 
است که هم مرکز پژوهش ها درباره آن 
صحبت کرده و گزارش داده اســت. ۲۰ 
هزار واحد مســکونی در عرض ۵ سال 
گذشته تحویل داده شده است و البته بقیه 
واحدهای مسکونی در فازهای مختلف 

فندانســیون، سفت کاری و نازک کاری 
است که آمار و ارقام آن موجود است مهم 
این اســت که این دولت هم به تعهدات 
ایجاد شده برای مردم حتما پایبند است. 
باید منابع برنامه هفتم هم تامین شــود. 
در خصوص برنامه هفتم هم پیگیر این 
هســتیم که همه آنچه که در برنامه گفته 
شــده اســت بنا برمنابع تزریقی انجام 
شود. نکته دیگر درخصوص کمیسیون 

تخصصی عمران جلسات متعددی دارند 
تا این تامین منابع سرعت بیشتری بگیرد.

گروه اقتصادی - رئیس بانک 
مرکــزی از فعالیت بــا ارز توافقی در 
بازار خبــر داد و اظهار کرد: تلاش ما 
این اســت که ارز نیما را وارد بازار ارز 
توافقــی کنیم و دیگــر خودمان نرخ 
تعیین نکنیم، بلکه نرخ در بازار تعیین 
شود. محمدرضا فرزین رئیس بانک 
مرکزی- در جمعی از تولیدکنندگان 
اظهار کرد: سیاســت جــدی بانک 
مرکــزی حرکت در مســیر بازار ارز 
توافقی اســت. این بــازار در اصل بر 

اساس توافق نرخ خواهد بود و ما نیز 
بخشی از ارز خود را در  آن بازار عرضه 
خواهیم کرد. تلاش ما این اســت که 
نرخ در یک کانال حرکت کند. حدود 
یک  ســال است که در زمینه نرخ ارز 
توافقی فعالیت می کنم تا ســامانه ای 
برای آن ایجاد شــود چرا که ســامانه 

نرخ ارز توافقی در کشور موجود نبود.
وی افــزود: ارز توافقــی بایــد 
به صورت یک بازار باشــد که در آن 
حراج صورت گیــرد و افراد بتوانند 
در آن عرضــه کنند. آفرهــا باید در 
این بازار مشــخص باشد و به نوعی 
همچون بورس شــود و در آن عرضه 

صورت گیرد. طی این یک ســال از 
قوی ترین افراد در زمینه آی تی کمک 
گرفتیم تا این بازار را برای ما طراحی 
کنند و الان تقریبا به نتیجه رســیده و 
به صورت آزمایشــی در آن معاملات 

انجام می شود.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح 

کرد: در حــال حاضر عرضه توافقی 
به این صورت اســت کــه دو نفر با 
چانه زنی به توافق می رسند، ولی این 
سامانه به بازار تبدیل می شود و در آن 
حراج صورت و نرخ شکل می گیرد. 
تلاش ما این است که ارز نیما را وارد 

بازار ارز توافقی کنیم.

گروه اقتصادی -  عضو کمیسیون 
امنیــت ملــی و سیاســت خارجــی 
مجلــس گفت کــه براســاس برنامه 
هفتم پیشــرفت تامین زیرساخت های 
جزایر بوموســی، تنب بــزرگ و تنب 
کوچک از اولویت های کشور است که 
برنامه ریزی هایی برای توسعه این جزایر 

صورت گرفته است.
علی خضریان با اشــاره به ســفر 
نظارتی هیاتی از کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجــی مجلس گفت: 
هیات کمیســیون امنیت ملی متشکل 
از بنــده، آقای عزیــزی، ظهره وند به 
اســتان هرمزگان سفر کرد و کلنگ زنی 
طرح احداث ۱۱۰ واحد مســکونی در 
بوموسی به همراه وزیر راه و شهرسازی 

و فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران 
صورت گرفت. از آنجایی که آغاز طرح 
احداث پروژه مسکونی در این جزیره 
با کلنگ زنــی کلید خــورد، لازم بود 
زیرساخت حمل و نقل نیز تأمین شود. 
خضریان در توضیح نتیجه نشست 
مشترک کمیسیون امنیت ملی مجلس، 
وزارت راه و نیــروی دریایی ســپاه با 
موضوع حمل و نقل بوموســی، گفت: 
تعداد پروازهای ایــن جزیره هفته ای 
یــک بار به بندرعباس اســت که مقرر 
شــد در گام نخســت به هفته ای ۴ بار 
افزایش پیدا کــرده و یک خط پروازی 
نیز به شیراز راه اندازی شود. در گام دوم 
تعداد پروازهــای بندرعباس به روزانه 
یک پرواز افزایــش یابد. همچنین بنا 

شد تا بندرگاه چند منظوره بوموسی به 
وسعت ۱۵ هکتار، حوضچه به وسعت 
۱۱ هکتار، پس کرانه بندر و ساختمان 
مرجــع دریایی به منظور ارائه خدمات 
بهتر و افزایش ضریب ایمنی شناورهای 
در حــال تردد فعال شــده و همچنین 
اســکله پهلودهی شــناورها با هدف 
تســریع تخلیه و بارگیری انواع کالا و 
افزایش ایمنی شــناورها که فاز اول آن 
افتتاح شده به صورت کامل فعال شود. 
ظرفیت احداث ۶ پست اسکله با قابلیت 
پهلوگیری شــناورهای حمل کالاهای 
عمومی به ظرفیت ۲۰۰۰ تن و به عمق 
آبخور مناســب برای کاربری تجاری، 
مسافری و شیلاتی در بندرگاه دیده شده 
و مقرر شــد سازمان بنادر و دریانوردی 

در اسرع وقت دو فروند شناور مسافری 
تندرو را خریداری و به منظور حمل و 
نقل روزانه مسافر از مقاصد بندرعباس 
و بندرلنگه به بوموسی، روانه این خط 
دریایی کند.  این نماینده مجلس دوازدهم 
همچنین یادآور شــد: بازنگری و ابلاغ 
راهکارهای توسعه اقتصاد دریامحور 
و طرح تفصیلی جزایر بوموسی، تنب 
بــزرگ و تنب کوچک بر مبنای الگوی 
به روز مســکونی سازی و ایجاد بخش 
های تجاری، فرهنگی و گردشــگری 
ایــن جزایر نیز از دیگر موضوعاتی بود 
که قرار شد وزیر راه و شهرسازی آن را 
هرچه سریع تر پیگیری کند. خضریان در 
ادامه به تشکیل کارگروه مشترکی میان 
کمیســیون امنیت ملی مجلس، نیروی 

دریایی ســپاه، وزارت راه و شهرسازی 
و سازمان های مربوطه در حوزه مسکن، 
هواپیمایی، بنادر و راه با مسئولیت وی 
جهت ساماندهی وضعیت حمل و نقل 
در شهرستان بوموسی اشاره و اظهار کرد: 
به لحاظ تقسیمات کشوری، شهرستان 
بوموسی از دو قسمت جزیره بوموسی 
و جزیره ســیری به مرکزیت بوموسی 
و شــهر تنب از ۴ قسمت تنب بزرگ، 
تنــب کوچک، فارور بــزرگ و فارور 
کوچک به مرکزیت تنب بزرگ تشکیل 
شده که حائز اهمیت نظامی و سیاسی 
بوده و ســاماندهی حمــل و نقل میان 
این جزایر نیز در دســتور کار قرار دارد. 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اسلامی در 

پایان با تأکید بر اینکه بر اســاس برنامه 
هفتم پیشــرفت تأمین زیرساخت های 
جزایر بوموســی، تنب بــزرگ و تنب 
کوچک از اولویت های کشــور است، 
خاطرنشــان کــرد: برنامه ریزی هایی 
برای توسعه این جزایر صورت گرفته 
و قرار است تفاهمنامه ای در این حوزه 
در کارگروه یادشده تدوین و به امضای 
رئیس کمیسیون امنیت ملی، وزیر راه و 
شهرسازی و فرمانده نیروی دریایی سپاه 
پاسداران برســد. در نهایت نظارت بر 
اجرای آن بر عهده کمیسیون خواهد بود 
و ما تا پایان تأمین کلیه نیازهای شهرستان 
بوموســی این موضوع را پیگیری کرده 
و بازدیدهــای نظارتی خــود را ادامه 

می دهیم.

گــروه اقتصــادی -  زمانی که 
قانون جهش تولید مســکن در مجلس 
شــورای اســلامی به تصویب رسید، 
کمتر کســی پیش بینی می کرد روزی 
برسد که بسیاری از بانک ها، حتی یک 
ریــال هم بابت تأمیــن مالی این قانون 
پرداخت نکنند، اما حالا مدت هاســت 
کــه این اتفاق در حال تکرار اســت و 

بانک مرکزی هــم در قبال بی توجهی 
بانک ها به قانون، ســکوت اختیار کرده 
است و نمایندگان مجلس هم به عنوان 
 ناظر بر اجرای قانون، فقط اندکی انتقاد 

می کنند.
قانــون جهش تولید مســکن در 
ســال ۱۴۰۰ از سوی رئیس جمهوری 
ابلاغ شد. قانونی که دولت را به ساخت 

حداقل یک میلیون واحد مسکونی در 
ســال موظف کرد و برای بانک ها نیز، 
بســته تســهیلاتی ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومانی در سال ۱۴۰۰ در نظر گرفت، با 
این شرط که در سال های بعد بر اساس 

نرخ تورم، این رقم افزایش یابد. 
ســهمیه تخصیصی وام مسکن 
بانک ها، برای ســال اول )۱۴۰۰( رقم 

۳۶۰ هزار میلیارد تومان، برای سال دوم 
)۱۴۰۱( رقم ۴۵۸ هزار میلیارد تومان و 
برای سال ســوم )۱۴۰۲( نیز رقم ۶۰۵ 
هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان بود. اما درصد 
تحقق نسبت به سهیمه سال اول و دوم 
و ۹ ماهه سال سوم اجرای قانون جهش 
تولید مســکن برای مجموع بانک های 
کشور، ۲۸.۳ درصد بوده است. بنابراین، 

با گذشت سه سال از اجرای این قانون، 
خروجی عملکرد بانک ها در پرداخت 
تسهیلات ساخت مسکن، چنگی به دل 
نزد و نشان داد بسیاری از بانک، عملکرد 
ضعیفی داشته اند.  حال در سال چهارم 
اجرای قانون )سال ۱۴۰۳( نیز همچنان 
روند قبلی تداوم یافته است. به گونه ای 
که جدیدترین آمار منتشر شده از سوی 

بانک مرکزی نشــان می دهد در مدت 
هفت ماهه ابتدایی سال جاری، از میان 
۲۶ بانکــی که در اجرای قانون مذکور، 
سهمیه تسهیلات دهی دارند، ۱۵ بانک 
در این مدت، یک ریال هم برای نهضت 
ملی مسکن پرداخت کرده اند و عملکرد 
صفر درصدی در کارنامه هفت ماهه به 

ثبت رسانده اند.

وزیر راه و شهرسازی:

برایجایگزینکردنپروازهایتحریمیتلاشمیکنیم

فرزین اعلام کرد؛

تلاشبرایانتقالارزنیمابهبازارارزتوافقی

خضریان عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس تشریح کرد:

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

ورود   - اقتصــادی  گــروه 
خودرو های وارداتی به کشور پس از 
۶ سال ممنوعیت در نگاه اول اقدامی 
مطلوب در جهت پایان بخشــیدن به 
انحصارطلبی خودروســازان داخلی 
کشــور محســوب می شــود، اما در 
اجــرا چالش های زیــادی پیش پای 
خریداران قرار می دهد و همین مسئله 
داستان عرضه خودرو های وارداتی را 
به کلافی سردرگم تبدیل کرده است و 
معضلات زیادی پیش پای خریداران 
از میدان دادن به دلالان و درحاشــیه 
کشــاندن مــردم عادی، مشــکلات 
خدمات پس از فروش و تامین قطعات 

خودرو و عرضه کردن قیمت گذاری 
غیرمنصفانه قرار می دهد.

نخســتین چالش پیــش روی 
خریداران خودرو های وارداتی عرضه 
خودرو های وارداتی از طریق سامانه 
یکپارچه اســت که به بهشــتی برای 

دلالان تبدیل شده است.
بررســی ها نشــان می دهد این 
سامانه به جای آنکه قیمت خودرو ها 
را با حداقل سود و به نفع مصرف کننده 
دست متقاضیان برساند، به مکانی امن 
جهت تجمــع و خرید راحت دلالان 
تبدیل شــده است. این درحالی است 
که مردم عادی نه شــانس برنده شدن 
در قرعه کشــی های سامانه یکپارچه 
را دارنــد و نه از پس تامین قیمت های 

نجومی خودرو هــای وارداتی برمی 
آیند.

بار ها مشاهده شده که این دلالان 
هســتند که وارد سامانه یکپارچه شده 
و خودرویی را که با ســود بازرگانی 
۱۸ درصد، ۲ میلیــارد و ۲۰۰ میلیون 
ارائه شــده است را خریداری کرده تا 
بعد ها با توجه به محدودیت عرضه و 
بسته شدن واردات بتوانند قیمت ها را 
در بازار با ســود ۲ برابری به مشتریان 

بفروشند. 
البته دولت هم از این رهگذر سود 

زیادی به جیب می زند و با یک حساب 
سرانگشــتی اگر مجموع تعرفه ها و 
عوارض گمرکی خریداران رادرنظر 
بگیریم کمتــر دلالان و واردکنندگان 

سود نمی کنند. 
بن بســت تامیــن قطعات 

یدکی و خدمات پس از فروش
خریــداران  دوم  چالــش 
خودرو های وارداتی مسئله خدمات 
پس از فروش و تامین قطعات خودرو 
است که که در آینده ای نزدیک مصرف 
کننــده را با با مشــکلات عدیده ای 

مواجــه می کنــد. بنابراین خریداران 
این خودرو های باید این ریســک را 
نیز به جان بخرند که قطعات یدکی و 
خدمات پس از فروشی پس از خرید 

ندارند. 
چالش سوم پیش پای خریداران 
خودرو های وارداتــی، تعیین قیمت 
پایه خودرو هــای وارداتی با توجه به 
نوســانات نرخ ارز است که احتمال 
زیاد هنگام تحویــل خودرو خریدار 
مجبــور به دادن مبالــغ مابه التفاوت 

تغییر نرخ ارز می شود.

و  غیرمنصفانه  قیمت های 
دبه کردن شــرکت ها در قیمت 

گذاری 
چالــش چهارم بــه قیمت های 
غیرمنصفانه خودرو های وارداتی در 
ایران به نسبت به دیگر کشور ها مربوط 
می شــود. برای مثال خریداران تویوتا 
کرولا بدون آپشن را می توانند از بازار 
چین به قیمت ۱۲ هــزار و ۵۰۰ دلار 
خریداری کنند درحالیکه هنگام ثبت 

سفارش در سامانه یکپارچه قیمت این 
محصول به ۱۹ هزار و ۵۰۰ دلار است.
مثــال دیگر کارخانه برند مطرح 
چینی GAC اســت که اخیرا تولید 
تویوتا لوین را هــم درکارنامه کاری 
خود اضافه کرده است و طبق جدولی 
که برای سومین مرحله از پیش فروش 
خودرو وارداتی منتشر کرد قیمت این 
خودرو را ۲ میلیارد و ۶۹ میلیون تومان 
اعلام کرددرحالیکه بعد از اضافه شدن 

هزینه های جانبی قیمت آن به ۲ میلیارد 
و ۵۷۵ میلیون تومان رسید.

گفتنی اســت در کنار مسائل یاد 
شده باید یادآور شد که مطابق تجربه 
های ســال های گذشته )سال ۱۳۹۶( 
عرضــه واردات خــودرو به صورت 
موقتی و قطره چکانی اســت و پس از 
پایان این دوره ممکن است تا سال ها 
وزارت صمت اجازه واردات خودرو 

را ندهد.

ابهامات واردات خودرو؛

کلاه گشاد وزارت صمت بر سر 
مردم؛ خودرو از چین بیاورید 

ارزان تر تمام می شود!
با باز شدن درهای واردات کشور به سوی خودروهای وارداتی بسیاری از مردم فکر می کردند قرار است قیمت ها 

با نرخ های منصفانه و رقابتی به بازار عرضه شود یا اینکه شرایط مناسبی برای ثبت نام وجود داشته باشد اما باز هم سر 
مصرف کنندگان واقعی بی کلاه ماند و به جای آنها دلالان میدان را در دست گرفتند.

اخذشناسهکالادرزمانثبتسفارش
الزامیشد

پورمحمدی:

۱۲میلیارددلاربرایکالاهایاساسی
ودارودرنظرگرفتهشد

گروه اقتصادی - در پی درخواســت  و نامه نگاری های صورت گرفته در 
مورد الزام اخذ شناسه کالا در زمان ثبت سفارش، مدیرکل دفتر مقررات صادرات 
و واردات وزارت صمت در دو نامه جداگانه خطاب به رئیس مرکز فناوری داده 
و اطلاعات و امنیت فضای مجازی ضمن تاکید موافقت با این موضوع، خواستار 
شــد تا اقدامات لازم جهت الزام اخذ شناســه کالا در زمان ثبت سفارش جهت 
تعرفه های اعلامی توسط دفتر صنایع خودرو و دفتر صنایع معدنی، صورت گرفته 

و نتیجه آن اعلام شود.
نرگــس باقری زمردی- مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت 
صمت- در نامه ای به  کوروش جدی ثانی-رئیس مرکز فناوری داده و اطلاعات 
و امنیت فضای مجازی- موضوع  الزام شناسه کالا در زمان ثبت سفارش از طریق 

دفتر صنایع خودرو و همچنین دفتر صنایع معدنی تاکید کرد.
در پــی نامه نگاری های صورت گرفته در خصــوص این موضوع که طی 
ماه های اخیر صورت گرفته، در نامه های مذکور اعلام کرده است که ''به پیوست 
نامه j به تاریخ ۹ آبان ۱۴۰۳ دفتر خدمات فنی مهندسی ارسال شده،  خواهشمند 
است دستور دهید اقدامات لازم در خصوص الزام اخذ شناسه کالا در زمان ثبت 
سفارش جهت تعرفه های اعلامی توسط دفتر صنایع خودرو  طی نامه به تاریخ ۷ 
آبان ۱۴۰۳ در قالب فایل پیوست صورت گرفته و از نتیجه این دفتر را مطلع کنید. ''

در نامه ای که به این منظور در رابطه با اخذ شناسه کالا در زمان ثبت سفارش 
معدنی ها ابلاغ شده است، نیز که مدیر کل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت 
صمت خطــاب به رئیس مرکز فناوری داده و اطلاعات و امنیت فضای مجازی 
ارسال شده آماده است که ''عطف به نامه ای به تاریخ ۹ آبان ۱۴۰۳ دفتر خدمات فنی 
مهندسی در خصوص الزام به اخذ شناسه کالا زمان ثبت سفارش جهت تعرفه های 
اعلام شده توسط دفتر صنایع معدنی طی فایل پیوست ضمیمه نامه به تاریخ ۸ آبان 
۱۴۰۳ خواهشــمند است دستور دهید ضابطه مذکور در سامانه جامع تجارت و 

ضوابط تجاری ایجاد و نتیجه به این دفتر منعکس شود''

گروه اقتصادی - معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
اعلام کرد: در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ برای کالاهای اساســی و دارو، مبلغ ۱۲ 

میلیارد دلار در نظر گرفته شده است.
»سید حمید پورمحمدی« در خاتمه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
افزود: بر اساس قوانین پایه ای دو موضوع در خصوص ارز مطرح است، نخست 
اینکه نظام ارزی کشــور به ســمت ارز تک نرخی و شناور مدیریت شده برود و 
اســتثنای قانونی در بودجه سالیانه، نرخ ارز ترجیحی برای کالای اساسی و دارو 
خواهد بود. وی گفت: بانک مرکزی نیز سیاست های خود را بر همین اساس تنظیم 

کرده و بودجه کل کشور هم بر همین اساس بسته شده است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه خاطرنشان کرد: برای کالاهای اساسی و دارو 
در واقع ۱۲ میلیارد دلار در بودجه ســال آینده پیش بینی شــده است و بر همین 

اساس عمل خواهد شد.
معاون رئیس جمهور گفت: در بودجه ســال آینده برای باز پرداخت بدهی 
دولت به نظام بانکی، ۲۰۰ هزار میلیارد تومان در قالب اوراق بهادار ساز دیده شده که 
اوراقی جدید است و تنها در اختیار بانک ها قرار می گیرد و بین آنها مبادله می شود.
پورمحمــدی گفت: حدود ۲۰۰ هزار میلیارد تومــان هم مربوط به بدهی 
تامین اجتماعی اســت ضمن اینکه ســاز و کارهایی برای پرداخت بدهی دولت 
به پیمانکاران دیده شــده است.رئیس ســازمان برنامه و بودجه خاطرنشان کرد: 
طلبکاران این حوزه و پیمانکارانی که در حال ســاخت پروژه در کشــور هستند، 
می توانند از دارایی های دولت برداشــت کــرده و ۱۰ درصد پرداخت کنند و ۹۰ 

درصد هم بابت تسویه بدهی آنها محاسبه خواهد شد.

بار ها مشــاهده شــده که این دلالان هســتند 
که وارد ســامانه یکپارچه شــده و خودرویی 
را که با ســود بازرگانــی ۱۸ درصد، ۲ میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون ارائه شــده اســت را خریداری 
کــرده تا بعد ها با توجه بــه محدودیت عرضه 
و بســته شــدن واردات بتوانند قیمت ها را در 
بازار با ســود ۲ برابری به مشتریان بفروشند. 
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یادداشت
 مســلما وقتی ایــن انتخابات بر روی 
اقتصاد جهانی اثر می گذارد بر اقتصاد ایران 
هم اثرگــذار خواهد بود و نمایندگان ایران 
بسیار خوشبین هستند.با پیروزی ترامپ در 
انتخابات آمریکا قطعا در بازار ارز قیمت ها 
تا مدتی افزایشی خواهد بود به این دلیل که 
نمی دانیم تصمیمات ترامپ درباره ایران چه 
خواهد بود اما پس از مدتی وضعیت تعیین 
تکلیف می شــود و بازار از حالت معلق در 

می آید.
واقعیت این است که تعیین قیمت دلار 
در بازار به سیاست های بانک مرکزی بستگی 
دارد و اگر بانک مرکزی بخواهد می تواند در 
همین شــرایط نرخ ارز را ثابت حفظ کند. 
امــا اینکه نرخ دلار نیمایی را دولت افزایش 
می دهد اینکه انتظار داشــته باشیم نرخ دلار 
در بازار آزاد ثابت بماند، بسیار خوش بینانه 

است.
آلبرت بغازیان؛ کارشــناس اقتصادی 
درباره اثــرات پیروزی ترامپ در انتخابات 
ریاست جمهوری بر اقتصاد ایران و اظهارات 
برخی از مسئولان و نمایندگان مجلس مبنی 
بــر اینکه نتایج ایــن انتخابات هیچ اثری بر 
اقتصــاد ایران ندارد، گفت: مســلما وقتی 
ایــن انتخابات بر روی اقتصــاد جهانی اثر 
می گذارد بر اقتصاد ایران هم اثرگذار خواهد 
بود و نمایندگان ایران بسیار خوشبین هستند. 
بــه هر حال اقتصاد منزوی و بســته ایران از 
گوشــه ای با صادرات نفت بــه دنیا وصل 
می شود و همچنین وقتی ترامپ در تبلیغات 
درباره ایران صحبت می کند یعنی نتیجه این 

انتخابات بر ایران هم اثر دارد.
 ادعــای ترامپ در ایام تبلیغات درباره 
ایــران این بود که با عربســتان وارد مذاکره 
می شــویم و یک روزه جنگ اسراییل را به 
پایان می رســانیم و تمــام این صحبت ها و 
اظهــارات اگر عملی شــود تاثیر مثبت بر 
اقتصــاد ایران خواهد گذاشــت. اما درباره 
هریس می دانیم که سیاســت های بایدن را 
ادامــه می داد و دیدیم که اقدامی برای بهبود 

وضعیت منطقه انجام نداد. 
 این کارشناس اقتصادی درباره کاهش 
محدودیت های فروش نفت ایران در دوره 
دموکرات ها و احتمال شــدت تحریم های 
نفتــی با پیروزی ترامــپ گفت: باید توجه 

داشــت که ترامپ در دوره اول ریاســت 
جمهوری خود به وعده های خود عمل کرد 
که یکی از آنها خروج از برجام بود، اما از آن 
دوره ۸ سال گذشته و ترامپ هم می داند که 
اجرای برخی از اقدامات هزینه بالایی دارد، 
اما می دانیم که ترامپ سیاستی مبنی بر تغییر 
رژیــم را ندارد که به این موضوع ورود کند. 
البته دیدیم که در این دوره هم در ایام تبلیغات 
اعلام کرد که دولت بایدن فرصت زیادی را 
بــه ایران داده و دولــت دموکرات ها وجوه 
ایران را آزاد کردند و دولت جمهوری خواه 
اجازه آزادســازی وجوه بلوکه شده ایران را 
نمی داد؛ بنابراین انتخابات امریکا از جوانب 
مختلف تاثیرگذار خواهد بود و نمایندگان 

 مجلس در این باره رفتار احساســی نداشته 
باشند. 

 بغازیان با اشــاره به واکنش بازار ارز به 
پیروزی ترامــپ ادامه داد: قطعا در بازار ارز 
قیمت هــا تا مدتی افزایشــی خواهد بود به 
این دلیل کــه نمی دانیم تصمیمات ترامپ 
درباره ایران چه خواهد بود، اما پس از مدتی 
وضعیت تعیین تکلیف می شــود و بازار از 

حالت معلق در می آید. 
وی دربــاره نــرخ دلار در بازار گفت: 
واقعیت این اســت که تعیین قیمت دلار در 
بازار به سیاست های بانک مرکزی بستگی 
دارد و اگــر بانک مرکزی بخواهد، می تواند 
در همین شرایط نرخ ارز را ثابت حفظ کند. 

امــا اینکه نرخ دلار نیمایی را دولت افزایش 
می دهد اینکه انتظار داشــته باشیم نرخ دلار 
در بازار آزاد ثابت بماند، بسیار خوش بینانه 

است. 
 این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه 
این ایام بدترین زمان برای تغییر سیاست های 
ارزی بــود، گفت: باید دید تعریف دولت از 
تک نرخی کردن ارز به چه معناســت و باید 
توجه داشــت که نه آقای طیب نیا و نه آقای 
همتی اجرای تک نرخی شــدن ارز را تایید 
نکردند و به همین دلیل است که تا به امروز 
بانک مرکزی درباره سیاســت تک نرخی 
شدن ارز صحبت نکردند چراکه باید در ابتدا 
تک نرخی شــدن ارز را به تصویر بکشند و 

تعریفی از آن داشته باشند. دولت باید تعریف 
مشخصی از تک نرخی شدن ارز داشته باشند 
و مــردم بدانند که اگر دلار تک نرخی شــد 
می توانند هر میزان دلار که بخواهند را با یک 
نرخ واحد تامین کنند بدون ارایه کارت ملی 
و اجرای محدودیت خاصی. اما اگر دولت 
بخواهــد محدودیتی اعمال کند یعنی بازار 

آزاد دیگری تشکیل می شود.
 بغازیان تاکید کرد: اگر در دولت آقای 
خاتمی سیاســت تک نرخی شــدن ارز با 
موفقیت به اجرا رســید به این دلیل بود که 
آن دوره، زمــان وفور ارزی بود و الان با این 
وضعیت نمی توان سیاست تک نرخی شدن 
ارز را به اجرا رســاند، اما شاید انبار مملو از 
ارز در کشــور داریم که ما از آن بی خبریم و 
دولت با اطلاع از این پشتوانه می خواهد این 

سیاست را به اجرا برساند.

تاثیرپیروزیترامپبراقتصادایران
آلبرتبغازیان-کارشناساقتصادی

برنامهریزیبرایتوسعهجزایرسهگانهایرانی
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